研究报告

关于最大信息熵原理与群体遗传平衡一致性的探讨

张宏礼1,2,张鸿雁3

1. 黑龙江八一农垦大学数学系,大庆 163319; 2. 东北大学信息科学与工程学院,沈阳 110004; 3. 黑龙江八一农垦大学生命科技学院,大庆 163319 收稿日期 2005-2-10 修回日期 2005-5-29 网络版发布日期 2006-3-7 接受日期 摘要

汪小龙等建立了用最大信息熵原理推导一个基因座上群体遗传平衡的统一数学模型,并给出了模型的最大值解,此解正是Hardy-Weinberg平衡定律所给出的基因型频率。这说明当群体基因型信息熵最大时,群体基因型频率不再变化,达到平衡状态,从而证明了最大信息熵原理与Hardy-Weinberg平衡定律具有一致性,同时指出这一结论可以推广至有迁移、突变、选择、遗传漂变、近亲交配的群体以及多个基因座情形。概括地说就是:最大信息熵原理与群体遗传平衡具有一致性。但是,他们仅仅证明了最大信息熵原理与一个基因座上Hardy-Weinberg平衡定律具有一致性,本文在这个范围内将其推广至多个基因座,且每一个基因座均为复等位基因情形。至于最大信息熵原理是否与其它的群体遗传平衡具有一致性,他们的结论仅仅是猜想,并未严格推导。事实上,要想将这种一致性推广到迁移、突变、随机漂变和近亲交配等群体,则不见得正确。

关键词 Shannon信息熵;最大信息熵原理;遗传平衡;Hardy-Weinberg平衡定律 分类号 S813.1

Study on the Maximum Entropy Principle and Population Genetic Equilibrium

ZHANG Hong-Li^{1,2,①}, ZHANG Hong-Yan³

- 1. Mathematics Department, Heilongjiang August First Land Reclamation Agriculture University, Daqing 163319, China;
 - 2. School of Information Science and Engineering , Northeastern University , Shenyang 110004 , China ;
- 3. College of Life Sci-Tech , Heilongjiang August First Land Reclamation Agriculture University , Daqing 163319,China

Abstract

A general mathematic model of population genetic equilibrium about one locus was constructed based on the maximum entropy principle by WANG Xiao-Long <I>et al</I>. They proved that the maximum solve of the model was just the frequency distribution that a population reached Hardy-Weinberg genetic equilibrium. It can suggest that a population reached Hardy-Weinberg genetic equilibrium when the genotype entropy of the population reached the maximal possible value, and that the frequency distribution of the maximum entropy was equivalent to the distribution of Hardy-Weinberg equilibrium law about one locus. They further assumed that the frequency distribution of the maximum entropy was equivalent to all genetic equilibrium distributions. This is incorrect, however. The frequency distribution of the maximum entropy was only equivalent to the distribution of Hardy-Weinberg equilibrium with respect to one locus or several limited loci. The case with regard to limited loci was

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ <u>PDF</u>(0KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ► Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

相关信息

- ▶ 本刊中 包含
- "Shannon信息熵;最大信息熵原理;遗传平衡;Hardy-Weinberg平衡定律"的 相关文章
- ▶本文作者相关文章
- .
- ・ 张鸿雁

proved in this paper. Finally we also discussed an example where the maximum entropy principle was not the equivalent of other genetic equilibria.

Key words Shannon entropy maximum entropy principle genetic equilibrium Hardy-Weinberg equilibrium law

DOI:

通讯作者 张宏礼 zhanghongli911@yahoo.com.cn